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بار شکست های خودروسازی بر دوش مردم
افشای اسناد جدید از شکست های صنعت خودرو در خارج

اکنــون از پس انتقادات شــدیدی که طــی ماه های اخیر 
بــه صنعت خــودروی کشــور وارد شــده اســت، مدیران 
خودروسازی و برخی مسئولان دولتی تلاش می کنند تا این 
انتقادات را مستقیما متوجه تولید ملی کرده و با مخفی شدن 
در پشت دیوار بلند حمایت از تولید ملی شکست های چندین 
و چند ساله خود در تدوین استراتژی های عمده برای توسعه 

صنعت خودرو در کشور را مخفی نگه دارند.
اما این در حالی است که اساسا انتقادات وارد شده بر صنعت 
خــودرو هیچ ارتباطی بــا تحریم تولید ملــی و صنعت ملی 
ندارد بلکه مستقیما معطوف به سوء مدیریت هایی است که 
سال های گذشته در صنعت خودرو رخ داده است. یکی از 
دلایلی که برای افزایش یکباره قیمت خودرو و سه برابر شدن 
محصولات خودرو سازی ها در ســال های گذشته عنوان 
می شده است، سرمایه گذاری شرکت های خودروسازی در 
برخی کشورهای دیگر بود که برخی این پروژه ها به شکست 
انجامید. از جمله کشــورهایی کــه ایران با آن هــا قرارداد 
فروش یــا تولید خودرو امضــا کرد، آذربایجــان، اوکراین، 
ونزوئلا و سوریه بودند. این موضوع بارها از سوی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در گذشته عنوان شده بود و برخی 
نمایندگان در گفته های خود اشــاراتی بــه وام های بانکی 

برای توسعه صنعت خودرو در کشور های دیگر داشته اند.
هادی حسینی، عضو کمیســیون صنایع مجلس شورای 

اسلامی درباره افزایش بهای خودرو و همچنین رخدادهای 
به وجود آمــده در این زمینــه گفته بود: »خودروســازی، 
مجموعه ای درهم تنیده و حاصل فرایندی پیچیده اســت 
و البته نقایص بســیاری در این باره وجود دارد. ســال های 
گذشته، ما در کشــورهایی مانند افریقا، آمریکای جنوبی، 
ســوریه و کشورهای دیگری ســرمایه گذاری کرده ایم. آن 
هم نه با سرمایه خودروسازی، بلکه سرمایه گذاری از طریق 
وام های با ســود بالا. اما نه تنها ســودی عاید کشور نشد، 
بلکه برایمان بســیار هم گران تمام شد. خلاصه آنکه هم 
اکنون قصه آن سرمایه گذاری ها شده قصه مردم ما. چون 
این بدهی های بانکی سرشکن می شود و قیمت تمام شده 
گران درمی آید و این ها باید خودرو را گران به مردم بفروشند 

تا بتوانند قسط های بانکی را بدهند.«
امــا این گفته ها تا کنون در حد حــرف مانده بود و هیچ یک 
این گفته ها از سوی مسئولان خودروسازی کشور رد یا تایید 
نشده بود. تازه ترین اطلاعات در این زمینه  نشان می دهد 
با وجود ســرمایه گذاری های کلان در کشــور آذربایجان 
)شاماخی( تنها در یک مورد و در صادرات 6000 دستگاه 
سمند به قفقاز، شرکت ایران خودرو دیزل باکو 45 میلیون 

دلار خسارات دیده است.
داستان از این قرار بوده که شرکت ایران خودرو دیزل باکو، 
اقدام به صادرات 6000 دستگاه خودرو سمند به قفقاز کرده 

است؛ اما به دلایل نامعلوم صادرات شکست می خورد و به 
شــرکت 45 میلیون خسارات وارد می شــود و برای جبران 
خســارت وارده، مدیر عامل وقت این خودروسازی در باکو 
از وزارت خارجه درخواست 50میلیون دلار وام با درصد کم 

برای جبران خسارت وارده می کند.
مطابق اســناد موجود، گویا بانک توســعه صــادرات نیز با 
پرداخــت وام 50 میلیــون دلاری با نرخ ســود 7درصد به 
همراهی بانک ملی موافقت می کند و مقرر می شود، بانک 
ملی نیز با دادن تســهیلات 60درصد قیمت خودرو برای 
خریداران با حداکثر سود 11درصد موافقت کند، در حالی 
که نرخ ســود تســهیلات بانکی در خود بانک های آذری 
بیش از 20درصد بوده اســت. اما ماجــرای فروش خودرو 
به اینجا ختم نمی شود. طی قرارداد دیگری که بین کشور 
اوکراین و ایران خودرو دیزل بســته شده بود، مقرر می شود 
500 دستگاه خودرو به یک خریدار اوکراینی تحویل شود، 
ولــی باز به دلایل نامعلوم، اوکراینی هــا حاضر به خرید این 
خودروها نمی شــوند و 500 دســتگاه خودرو، حدود چهار 
سال در گمرک خارکوف معطل می ماند و خسارات زیادی 

را به شرکت صادر کننده وارد می کند.
بنا بر اسناد موجود خسارات های وارده به خودروها به شرح 

زیر است:
1- پرداخــت 4000 دلار بابت گمرک و بیمه هر دســتگاه 

در زمان 4 ســال.  2- هزینه های انبارداری. 3- باطری از 
کار افتاده. 4- لاستیک از بین رفته به علت متوقف ماندن 

خودرو در 4 سال
در مقابل، پس از گذشت این مدت، طرف اوکراینی به دلیل 
دو برابر بودن قیمت این خودروها در ایران پیشنهاد می دهد 
این خودرو ها به ایران منتقل شود؛ اما برای انجام این اقدام؛ 
1- برای ترانسپورت هر خودرو به ایران برای هر دستگاه باید 
1200 دلار پرداخت می شد، 2- پرداخت 4000 دلار بابت 
گمرک و بیمه هر دســتگاه در زمان 4 ســال، 3- پرداخت 

هزینه باطری و لاستیک نیز باید در نظر گرفته می شد.
لذا مدیر عامل وقت پیشــنهاد می دهــد مبالغی از قیمت 
خودرو کســر و همچنین افت قیمت محاسبه شود تا شاید 
طرف اوکراینی حاظر به قبول خودرو های ایرانی شود. اسناد 
موجود نشان می دهد، علی رغم اینکه سرمایه گذاری های 
این خودروســاز با شکســت در صادرات و توســعه صنعت 
همراه بوده، اما  همچنان به سرمایه گذاری در این کشورها 
اصرار دارد تا فعالیت خود را در آنجا ادامه دهد و اکنون بعد 
از گذشت این سال ها، آثار آن نمود پیدا کرده است و با بالا 
رفتن قیمت خودروهایی که در آن زمان نیز با نصف قیمت 
به خارج از کشــور صادر می شــد، مردم کشــور باید تاوان 
اشــتباهات مدیران را بدهند و در بازپرداخت اقســاط این 

شرکت مشارکت کنند.

مطالبات ایران روپیه هند را زمین زد
مطالبات ایران روپیــه هند را زمین 
زد منابــع هندی اعلام کردند در پی 
تصمیم ایران برای دریافت 2 ماهه 
6/5میلیارد دلار پــول نفت خود از 
هند ارزش روپیه در برابر دلار کاهش 
یافت. به گــزارش پایگاه خبری لیو 
مینــت، در حالــی که ایــران قصد 

دارد با رفع تحریم ها و اجرایی شــدن توافق هسته ای 
میلیاردهــا دلار پول نفت خــود را از پالایشــگاه های 
هندی دریافت کند ارزش روپیه هنــد به کمترین رقم 
طی دو سال گذشته رسید. تقاضا برای دلار در هند به 
سطح بالایی رسیده اســت و فعالان بازار ارز تلاش ها 
برای پرداخت پول نفت ایــران را با این موضوع مرتبط 
می دانند. ایران 6/5میلیــارد دلار بابت صادرات نفت 
از مشــتریان هندی خود طلب دارد که طی دو ماه باید 
پرداخت شــود. اکنون بانک هــا و صادرکنندگان دلار 

آمریکا را بــا قیمتی بالاتــر در برابر 
روپیه به فروش می رسانند اما بانک 
مرکزی هند تاکنــون اقدامی برای 
حمایت از روپیــه و تقویت پول ملی 
هند انجام نداده است. در معاملات 
امــروز ارزش روپیــه 0/54درصــد 
کاهش یافــت و هر روپیــه در برابر 
66/۸3 دلار معامله شد که پایین ترین رقم از سپتامبر 
سال 2013 بوده است. افت شاخص بورس و کاهش 
ارزش پول های ملی آســیایی نیز علت دیگر کار ارزش 
روپیه عنوان شــده است. شــاخص بورس سنسکس 
در معامــلات امــروز 30۸ واحد برابر بــا 1/22درصد 
افت کرد. بر اساس برآوردها ســرمایه گذاران خارجی 
11میلیارد روپیه از ســهام خود را در بازار سهام هند به 
فروش رســاندند. از ابتدای امســال ارزش روپیه هند 

5/66درصد کاهش یافته است.

احتمال افزایش تعرفه آب
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت 
نیرو گفت: وزارت نیرو از دو سال پیش 
تعرفه هــای آب را علی رغم نرخ تورم 
افزایش نــداد و تاکنون نیز شــورای 
اقتصاد هیچ تصمیمی در این زمینه 
نگرفته است. علیرضا دائمی  با بیان 
این که هنوز هیچ ابلاغ و تصمیمی در 

این زمینه گرفته نشده است، اظهار کرد: تصمیم گیری 
در شورای اقتصاد در حوزه رئیس جمهور است و تاکنون 
نیز چیزی به وزارت نیرو مبنی بر قبولی بسته پیشنهادی 
ما ابلاغ نشــده اســت. وی در واکنش به خبــری که در 
سایت دولت درباره تصمیمی گیری شورای اقتصاد درباره 
تعرفه آب منتشر شده است، گفت: من در این زمینه هیچ 
اطلاعی ندارم و تاکنون هیچ صحبتی در این زمینه صورت 
نگرفته اســت و باید این را از خود سایت دولت پیگیر شد. 
معاون برنامه ریزی و اقتصــادی وزارت نیرو با بیان اینکه 

هنوز پیشنهادات ما تایید و ابلاغ نشده 
اســت، اظهار کرد: در حــال حاضر 
تمامی اطلاعات در حال بررسی است 
و هنوز در سازمان برنامه در این زمینه 
جلساتی برگزار می شود و به طور قطع 
می توان گفت که موضوعی به ما ابلاغ 
نشده است. اظهار بی خبری معاون 
وزیر نیــرو از تصمیم  دولت درباره تعرفه آب در شــرایطی 
انجام شــده اســت که پایگاه خبری دولت روزگذشــته از 
تصمیم گیــری درباره تعرفه آب در شــورای اقتصاد خبر 
داده بود. پیش تر، معاون وزیر نیرو در امور آب از برنامه این 
وزارتخانه برای افزایش تعرفه آب برای مشترکان پرمصرف 
خبر داده و با اشاره به اینکه 72درصد مصرف کنندگان آب 
محدوده مصرف معقولی دارند، گفت: هدف وزارت نیرو از 
افزایش تعرفه آب برای پرمصرف ها، کسب درآمد نیست 
بلکه اعمال روش هایی برای کنترل مصرف بی رویه است.

 پاسخ بهمنی 
به صفدر حسینی

رئیس کل ســابق بانــک مرکزی ضمــن رد هرگونه 
ادعایی مبنی بر برداشت و هزینه کرد بدون مجوز از 
منابع صندوق توسعه ملی در دوره گذشته تاکید کرد: 
به هیچ عنوان ممکن نیست که بانک مرکزی در هیچ 
دوره ای خودمختار از صندوق توسعه ملی برداشت 
کرده باشــد. اخیرا مباحثی بین صندوق توسعه ملی 
و بانک مرکزی شکل گرفت که رئیس هیئت عامل 
صندوق توســعه ملی با انتقاد از سیاســت های کلی 
بانک مرکزی در رابطه با مدیریت حساب صندوق و 
همچنین نحوه  سرمایه گذاری و هزینه کرد منابع آن، 

خواستار تجدیدنظر در این موضوع شد.
صفدر حســینی همچنین اعلام کرد کــه در برنامه 
ششم با ایجاد حساب مستقلی برای صندوق توسعه 
ملی ســعی در حل این مشکل شده اســت. اما این 
موضوع از ســوی بانــک مرکزی پذیرفته نشــد و در 
ادامه حتی از ســوی برخی مقامات اقتصادی دولت 
اعلام شد که اظهارات رئیس هیئت عامل صندوق 
توســعه ملی دوره فعلی بانک مرکزی را در بر نگرفته 
و منظور وی برداشت های مربوط به دوره قبل است.
این درحالی است که رئیس کل سابق بانک مرکزی 
هرگونه ادعایی در این رابطه را نپذیرفت و هزینه کرد 

خارج از مجوز صندوق توسعه ملی را رد کرد.
محمود بهمنی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه 
بانک مرکزی در دوره گذشــته به هیچ عنوان بدون 
مجوز از صندوق توسعه ملی برداشتی نداشته است، 
گفت: اصلا ممکن نیســت بانک مرکزی نه تنها در 
دوره قبل بلکه این دوره و حتی چندین دوره گذشــته 
بتواند بدون مجوز و خودمختار منابع صندوق توسعه 
ملی را برداشت کرده و دراختیار بخش های مختلف 
قرار دهد که البته بحث سرمایه گذاری با این موضوع 

متفاوت است.
وی با بیان اینکه کسانی که می گویند در دولت قبل 
یا هر دوره ای بدون مجوز از صندوق برداشــت شده 
است، اطلاعات بانکی، اقتصادی و منطقی ندارند، 
گفت: ممکن اســت برداشــتی انجام شده باشد اما 
حتمــا با اجازه صاحب حســاب یعنــی هیئت عامل 
صندوق توسعه ملی و با تایید آن ها بوده و خواهد بود. 
در عین حال که مصوباتی نظیر ســتاد ویژه بودجه و 
ســایر مجوزهای قانونی می تواند موجب برداشت از 
صندوق توسعه ملی شود که از قبل هم همین گونه 

بوده است.
رئیس کل سابق بانک مرکزی درمورد ایجاد حساب 
مستقل برای صندوق توسعه ملی از بانک مرکزی نیز 
با تاکید بر این که نباید منابع ارزی کشور تقسیم بندی 
و در بخش های مختلفی قرار بگیرد، گفت: درست 
نیست که در شــرایطی که حساب ها سرفصل های 
مشخص و جداگانه ای داشتند و موجودی صندوق 
توســعه ملــی کاملا مشــخص اســت بخواهیم دو 
گاوصندوق در کشــور ایجاد کــرده و منابع ارزی را 

تقسیم کنیم.
بهمنی بــا بیان اینکه در حال حاضر هم اگر منطقی 
دیده شود حساب صندوق کاملا تفکیک شده است، 
گفت: به هرحال منابع صندوق و موجودی آن مبهم 
نیست و صندوق هر گاه که بخواهد منابع آن از سوی 
بانک مرکزی در اختیارش قرار می گیرد و از نظارت 
خود هیئت عامل صندوق در برداشــت ها برخوردار 
است اما به هرحال پول های در اختیار بانک مرکزی 
علامت ندارد که بتوان آن را از یکدیگر تفکیک کرد.
به گفته وی بایــد منابع ارزی در مجمــوع در اختیار 
بانک مرکزی قرار داشــته باشــد و جداســازی آن و 
قرار گرفتن در صندوق های مختلف چندان منطقی 

نیست.

رصدخانه

توقیف سه ساله یک دکل حفاری ایران در آب های دوبی
5 ســال قبــل، یکــی از 
از  ایرانــی  شــرکت های 
طریــق واســطه ای به نام 
)ق.م( اقدام به خرید دکل 
حفاری بــه نام )لاریســا( 
از یک شــرکت تجاری در 
دبی کــرده اســت. قیمت 

ایــن دکل در آن زمــان حــدود 105میلیون 
دلار برآورد شده است که با مذاکرات صورت 
گرفته تا به حــال ۸0درصد پــول دکل واریز 
شــده اما تاکنون دکل به ایران تحویل نشده 
اســت. این دکل به مدت 3 سال است که در 
امارات توقیف شده و شرکت خارجی تحویل 

آن را منــوط بــه پرداخت 
صددرصد پــول آن کرده 
است. این شــرکت ایرانی 
هرچند در خصوص خرید 
دکل »لاریسا« به مشکل 
برخــورد کــرده اســت اما 
ســوابق موفقیت آمیــزی 
در خریــد و واردات دکل های ملکی به ایران 
دارد بــه طوری که چند فرونــد از بزرگ ترین 
دکل هــای ملکــی ایــران در اختیــار ایــن 
شــرکت پیمانکاری اســت. نکته آنکه توقف 
طولانی مــدت ایــن دکل ناشــی از برخــی 

اختلاف حساب ها بوده است.

همکاری مکزیک با اوپک برای مدیریت بازار نفت
وزیــر نفــت دربــاره محور 
مذاکره با وزیر کار مکزیک 
با اشــاره به اینکه در بخش 
نفت بین ایــران و مکزیک 
مشابهت های زیادی وجود 
دارد و آن ها دارای شــرکت 
ملی نفــت قوی هســتند، 

تصریح کرد: شرکت های مکزیکی در آب های 
عمیــق فعالیت خوبی دارند و پیشــرفت خوبی 
تجربه کرده اند. وی از علاقه ایران برای احیای 
فعالیت با شرکت های مکزیک که قبل از اعمال 
تحریم ها دریچه آن باز شده بود خبر داد و درباره 
اینکــه پیش از اعمــال تحریم ها دو کشــور در 

چه زمینه هایی بــا یکدیگر 
همکاری داشتند، تصریح 
کرد: هیچ قرارداد عملیاتی 
با مکزیک نداشــتیم؛ اما در 
زمینه اکتشاف، ارتباطات و 
فناوری با این کشور مذاکره 
و گفت وگوهایی انجام شده 
و یادداشت تفاهم داشتیم. زنگنه با بیان اینکه 
مکزیک به عنوان یک تولیــد کننده بزرگ غیر 
اوپک همیشه با اوپک همکاری داشته است، 
اظهار کرد: آن هــا اعلام آمادگی کردند که اگر 
اوپک وارد بحث مدیریت بازار شود مکزیک هم 

آمادگی دارد با اوپک همکاری کند.

شروع خروج مسکن از رکود با شیب ملایم
رئیــس اتحادیه مشــاوران 
امــلاک تهــران بــا بیان 
اینکه رشد معاملات نشان 
می دهد خیز خروج از رکود 
با شــیب ملایمی آغاز شده 
است گفت: چیزی حدود 
200 صنعــت و همچنین 

1200 شغل به صورت مستقیم و غیرمستقیم با 
صنعت ساختمان مرتبط هستند بنابراین خروج 
رکود از این صنعت می تواند یکی از عوامل رونق 
اقتصادی باشد. حسام الدین عقبایی با تاکید بر 
اینکه افزایش میزان معاملات به معنای افزایش 
قیمت مســکن در ماه های آینده نیست گفت: 

تورم نســبت به ســال های 
گذشــته کاهش یافتــه و در 
نیمه دوم سال قطعا افزایش 
قیمت جهشی در بازار مسکن 
نخواهیم داشت. وی با بیان 
اینکه بســیاری مــردد برای 
فروش یا خرید هستند گفت: 
قطعا در ماه های آینده بازار مسکن نوسان قیمت 
نخواهد داشت و با توجه به ثبات اقتصادی که در 
کشور به وجود آمده افزایش میزان معاملات هم 
موج گرانی ندارد. عقبایی تاکید کرد: امیدواریم 
با ورود به مهر ماه و کاهش میزان تقاضا در بازار 

مسکن  قیمت اجاره بها هم کاهش یابد.

اقتصاد


